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رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: سختی های 
اقتصادی حق مردم ما نیست. در برنامه پنج ساله 
هفتم به کمک دولت به گونه ای برنامه ریزی شده تا 
در این مدار و با نگاه مسئله محوری به سمت ثبات 

اقتصادی پیش برویم.
محمدباقر قالیباف در آیین گرامیداشت شهدای بخش رامند که 
دیروز در مسجد جامع دانسفهان استان قزوین برگزار شد، اظهار 
کرد: قزوین از جهت فرهنگ، تمدن و مشاهیر همیشه درخشیده 

و در جمع این مردم بودن توفیق بزرگی برای ما است.
وی بیان کرد: مهم اســت که در مجالس شهدا از فرهنگ 
جهاد و شهادت یاد کنیم که پایه و اساس موفقیت های ماست 
و موجب تداوم انقلاب اسلامی شده است. یکی از نکات مهم 
این است که وقتی یاد شهدا اجری همتای شهادت دارد یعنی اثر 
فرهنگی عمیقی برای ما و جوانانمان خواهد داشت و یاد شهدا 
برای ما انگیزه ای است تا در راه اهداف مقدس شهدا با مبانی 

اسلام و تکیه بر مکتب اهل بیت)ع( گام برداریم.
رئیس مجلس خاطرنشان کرد: نقطه مقابل یاد شهدا غفلت 
اســت و زمانی که به چنین موضوع مهمی بی توجهی شود، 
اهداف شــهدا فراموش خواهد شد و در نتیجه جهت گیری ها 
هم به فراموشی سپرده می شود و همین امر موجب سستی در 

کارها خواهد شد؛ بنابراین شناخت فرهنگ شهادت برای ساختن 
ایران قوی لازم و ضروری است.وی بیان کرد: فرهنگ دفاع تا 
همیشه تاریخ ماندگار خواهد بود و استقامت در این فرهنگ مهم 
است و نشان می دهد مردم ما کسانی هستند که در راه مکتب 
خوش درخشــیده  و در راه رشادت ایستادگی کرده اند و ما باید 

این موضوع را دائم برای خودمان یادآوری و به گونه ای عمل 
کنیم که دشمن ناکام بماند.به گزارش ایسنا، قالیباف با اشاره به 
اینکه نباید آموخته های خود از دفاع مقدس و ثمره خون شهدا را 
فراموش کنیم، خاطرنشان کرد: شهدای مدافع حرم و موفقیت 
آن ها تکرار فرهنگ دفاع مقدس بود که موفقیت جهانی را خلق 

کــرد.وی افزود: تجربه ما در دوران دفاع این بود که رزمندگان 
عنصر ایمان حقیقی را با همه وجود درک و باور کردند؛ در آن 
دوران توانایی های یک ملت و توان جوانان جامعه به رخ جهانیان 
کشیده شد و رزمندگان تا آخرین نفس منسجم و مسئولانه در 
این مسیر حرکت کردند و دشمنان ما و قدرت های مسلط آن روز 
با انباشت تجربه در برابر چنین ملتی که مبتنی بر سنت الهی گام 
برمی داشتند، ناکام ماندند.قالیباف یادآور شد: ما مدیریت جهادی 
را به عنوان یک الگوی تربیتی درست در جبهه آموختیم و عمل 
انقلابی را در یکایک مردم دیدیم و اگر امروز در دفاع از امنیت 
کشور موفق هستیم این موفقیت حاصل دفاع مقدس است، 
موفقیت سردار سلیمانی هم برآمده از فرهنگ دفاع مقدس بود.

وی تصریح کرد: امروز باید به این سؤال پاسخ دهیم که چرا 
در عرصه های دفاع به موفقیت های بزرگ دست یافتیم ولی در 
جنگ اقتصادی و در جنگ ترکیبی منفعل هستیم و این موضوع 
نقطه آسیب ما شده است و دشمن دقیقاً از این نقطه ضعف بر 
ملت ما و نظام ما و بر انقلاب اسلامی فشار می آورد و می خواهد 
انتقام گذشته را از ما بگیرد؛ باید به فکر باشیم که چه باید کرد 
و چه مسیری را باید طی نمود.رئیس مجلس شورای اسلامی 
بیان کرد: متأسفانه ما امروز از مسیر مبتنی بر سنت های الهی و 
فرهنگ استقامت و حرکت مردمی فاصله گرفته ایم، در حالی که 

در دوران دفاع مقدس امکانات حداقلی داشتیم ولی خداباوری، 
عدالت و ایمان حاکم بود؛ امروز در صنعت و اقتصاد مشکل داریم 
چون از فرهنگ دوران دفاع مقدس دور شدیم و مسیر را درست 
نمی رویم.وی افزود: امروز این مردم و جوانان هستند که باید به 
اقتصاد وارد شوند و با خلاقیت سررشته امور را به دست بگیرند، 
باید امکانات در اختیار آن ها قرار بگیرد این مبانی انقلاب اسلامی 
است.این مسئول گفت: برنامه ۵ ساله هفتم را باید به گونه ای 
تنظیم کنیم که با نگاه مسئله محوری به سمت ثبات پیش برود، 
با اطمینان می گویم که با چنین برنامه ای می توانیم مردم را از این 

سختی که دارند نجات دهیم.
وی خاطرنشان کرد: مردم باید در موضوعیت باشند، برای حل 
مشکلات اقتصادی کشور باید همچون دفاع مقدس، از ظرفیت 
مردم با جهت گیری از فرهنگ شهدا استفاده کنیم تا در یک 
برنامه پنج ساله به ثبات اقتصادی برسیم.رئیس مجلس شورای 
اسلامی تأکید کرد: مردم باید به اقتصاد و صنایع دفاعی ورود پیدا 
کنند و کارآفرین شوند و زیرساخت ها در اختیار جوانان کارآفرین 
قرار گیرد.قالیباف در پایان گفت: سختی های اقتصادی حق مردم 
ما نیست. در برنامه پنج ساله هفتم به کمک دولت به گونه ای 
برنامه ریزی شده تا در این مدار و با نگاه مسئله محوری به سمت 

ثبات اقتصادی پیش برویم.

قالیباف: سختی های اقتصادی حق مردم ما نیست  رییس جمهور: ناشران منتظر خبرهای خوش 
در زمینه تأمین کاغذ باشند

رئیس جمهور در ششمین روز برگزاری سی و چهارمین نمایشگاه بین المللی 
کتاب تهران به مصلای امام خمینی)ره( رفت و پای حرف ها و دغدغه های 

ناشران و فعالان حوزه کتاب و نشر نشست.
ســید ابراهیم رئیسی صبح دیروز با حضور در مصلای امام خمینی)ره( تهران از غرفه های 
مختلف سی و چهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران بازدید کرد.رئیس جمهور با توجه به 
اهمیت مسائل حوزه کودک و نوجوان، بازدید خود را به صورت خاص از سالن ناشران کودک و 
نوجوان آغاز کرد.در این بازدید دو ساعت و نیمه که وزیر فرهنگ  و ارشاد اسلامی و مدیران این 
وزارتخانه در حوزه کتاب و نشر نیز حضور داشتند، ناشران و فعالان حوزه نشر درباره دغدغه های 
حوزه کتاب با رئیس جمهور گفت وگو کردند.»تأمین کاغذ با کیفیت و ارزان قیمت« از مهم ترین 
دغدغه ها و مطالبات فعالان حوزه نشر بود که رئیس جمهور با تشریح اقدامات دولت در این 
زمینه، اعلام کرد با توجه به امکانات کشــور و تدابیری که اندیشیده شده، ناشران به زودی 
خبرهای خوشی در این خصوص خواهند شنید.رئیسی در گفت وگو با ناشران و فعالان حوزه 
کتاب با تاکید بر »پرهیز از غلبه ترجمه بر تألیف در حوزه نشر« به کارهای انجام شده توسط 
مؤلفین و ناشرین حوزه کودک و نوجوان اشاره و تصریح کرد: همانطور که نسبت به تغذیه و 
سلامت جسمی کودکان و نوجوانان حساس هستیم، باید نسبت به سلامت فکری و اندیشه 
آنها نیز با حساسیت ویژه برنامه ریزی کنیم.رئیسی ادبیات کودک و نوجوان را یکی از قالب های 
مهم برای انتقال مفاهیم عالی دانست و افزود: کیفیت چاپ و نشر آثار هم به اندازه محتوا مهم 
است تا کتاب ها برای کودکان و نوجوانان جاذبه داشته باشد.به گزارش ایسنا،  »تولید محتوای 
مناسب و به روز برای ارتقای فکری و فرهنگی کودکان و نوجوانان«، »بهره گیری از اندیشه و 
خلاقیت نوجوانان و جوانان در تألیف و نگارش کتاب«، »همکاری وزارتخانه های فرهنگ و 
ارشــاد و آموزش و پرورش با بخش خصوصی در انتشــار کتاب های آموزنده برای کودک و 
نوجوان« و »توزیع مناسب و دسترسی آسان و ارزان مخاطبان و علاقه مندان به کتاب در اقصی 

نقاط کشور« از دیگر تأکیدات رییس جمهور در گفت وگو با ناشران و فعالان حوزه کتاب بود.

 دهقانی: قیمت و نحوه محاسبه حجم
 بسته های اینترنتی شفاف باشد

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس بر شفاف سازی نحوه محاسبه قیمت 
و حجم بسته های اینترنت تلفن همراه تاکید کرد.

الهویردی دهقانی درباره ضرورت شفاف سازی نحوه محاسبه بسته های اینترنت همراه، گفت: 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات باید بر این موضوع نظارت دقیقی انجام دهد و نحوه محاسبه 

بسته های اینترنت شفاف به مردم توضیح داده شود.
نماینده مردم ورزقان در مجلســدر گفت وگو با خانه ملت ادامه داد: قیمت اینترنت در کشور 
متناسب با کشورهای پیرامون نیست البته کیفیت خدمات این حوزه نیز در سطح کشورهای 
پیشرفته یا منطقه نیز نیســت.وی اضافه کرد: دولت، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و 
مخابرات باید نظارت کند شرکتها ضمن اینکه هزینه اینترنت و ایجاد زیرساخت ها را باید از 
مصرف کنندگان اخذ کنند باید خدمات مناسب و به روزی نیز ارائه کنند البته باید این قیمت ها 
مناسب باشد.عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس تصریح کرد: باید نظارت دقیق و مناسبی 
انجام شود تا کم فروشی در حوزه بسته های اینترنتی انجام نشود باید قیمت و نحوه محاسبه 

حجم اینترنت شفاف بیان شود.

چرا خریدار باید بابت »تجهیزات استاندارد« پول بپردازد؟
دریافت وجه اضافه از مردم توسط ایران خودرو؟

مردم با انتقاد از دریافت وجه اضافه توســط خودروسازان با عناوینی نظیر 
»خسارت تاخیر در تحویل« و »تجهیزات استاندارد اجباری« عنوان کرده اند 
که بعد از مصوب شــدن قیمت های جدید خودروهــای تولید داخل، این 
شرکت ها بابت خودروهای پیش فروش شده قبلی از مشتریان وجه اضافه 

دریافت می کنند.
کاربران عنوان کردند که پس از اعلام قیمت های جدید خودروهای تولید داخل )سایپا و ایران 
خودرو( این دو شرکت مبالغ تکمیل وجه را براساس قیمت های جدید به مشتریان اعلام می 
کنند و این در حالی است که براساس مصوبه ۴۷۳ شورای رقابت آمده است: »چنانچه مراجع 
ذیصلاح در رابطه با خودروهای انحصاری مشمول دستورالعمل قیمت شورا، با پیش فروش 
خودرو موافقت کنند به نسبت مبلغ پرداختی بابت پیش پرداخت، هر مشتری درصدی از قیمت 
رسمی خودرو را در زمان ثبت نام )نسبت به قیمت کارخانه( پرداخت کرده است در اینصورت 
سهمی از خودرو که پیش پرداخت آن قبلًا انجام شده مشمول هیچگونه تورم قیمتی احتمالی 

نخواهد شد و صرفاً بقیه سهم باقیمانده مشمول تورم بخشی احتمالی خواهد.«
در خصوص دریافت مبالغ اضافه توسط خودروسازان یکی از مشتریان شرکت ایران خودرو 
گفت: در دی ماه ۱۴۰۱ در طرح فروش محصولات ایران خودرو از طریق قرعه کشی شرکت 
کرده و برای دریافت یک خودرو پارس ســال سفارشی )ELX( با موتور XU۷p با قیمت 

مصوب ۲.۰۹۱.۲۵۸.۰۰۰ ریال با موعد تحویل سه ماهه ثبت نام کرده است.
این خریدار خودرو، افزود: اما در فروردین ماه به یکباره به وی اعلام شده که باید مبلغ دیگری 
در حدود ۲۵ میلیون تومان را باید به عنوان تکمیل وجه پرداخت کند.وی افزود: براین اساس مبلغ 
۱۲.۳۱۰.۹۵۰ ریال بابت مابه التفاوت بیمه شخص ثالث، مبلغ ۱۴.۶۰۳.۹۷۴ ریال بابت خسارت 
تاخیر در تحویل، مبلغ ۲۹.۵۶۱.۲۵۳ ریال به عنوان مبلغ ماده ۱۰ قانون ســامان دهی، مبلغ 
۵۹.۱۲۲.۵۰۶ ریال مابه التفاوت ماده ۲۸ مالیات شماره گذاری، و همچنین مبلغ ۱۴۲.۵۸۵.۰۸۱ 

ریال به عنوان مبلغ جدید تجهیزات استاندارد اجباری از وی دریافت شده است.
وی همچنین بیان داشت: طی تماس هایی که درخصوص این موضوع با شرکت ایران خودرو 
داشته، شرکت به وی اعلام کرده است که مورد پیش آمده برای مشتریان محدودی اتفاق افتاده 

و مبالغ اضافه دریافتی بازگشت داده می شود.
به گزارش خبرآنلاین، این خریدار اظهار داشــت: با وجود یک ماه از وعده ایران خودرو در 
خصوص بازگشت مبالغ اضافه دریافتی هنوز خبری از عودت مبلغ اضافه دریافتی نیست. دریافت 
مبالغ اضافه علاوه بر ایران خودرو از سوی شرکت سایپا نیز صورت گرفته و در این خصوص 
از خودروسازان انتظار دارند تا مطابق با موازین قانونی در فروش و عرضه خودروها عمل کنند و 

براساس مصوبه ۴۷۳ وجهی را به صورت اضافه از مشتریان دریافت نکنند.

تفاوت بین گرانی و گران فروشی
ادامه از صفحه یک- در مغازه ها حضور دارند و فاکتورهای فروش و قرار دادن قیمت اقلام در مقابل 
دیدگان مردم و ... را مورد بررسی قرار می دهند اما وقتی ماحصل کار را می نگریم می بینیم که این اقدامات 

تاثیری در گران نشدن کالاها نداشته است.
سرنخ گرانی ها

به عبارت ساده تر سرنخ تورم و گرانی اقلام مورد نیاز مصرف مردم در شاهرود و در بین قفسه های 
مغازه داران نیست بلکه باید عامل آن را در پایتخت و در نهاد ریاست جمهوری و مجلس و وزارت خانه ها 
دانســت. ارگان هایی که تصمیم سازان اقتصادی کشورمان محسوب می شوند.به سراغ فروشندگان 
شاهرودی که می روی همین نظر را دارند آنها می گویند که وقتی مثلًا موز را ۷۳ هزار تومان می خرند 
و ۸۵ هزار تومان می فروشند، در حقیقت گران فروشی نکرده اند چرا که آنها هم جنس را گران می خرند 
و مجبور هســتند که حاشیه سودی هم برای خودشــان در نظر بگیرند. آن زمانی گران فروشی رقم 
می خورد که شما کالایی را ۳۰ هزار تومان خریده ۱۲۰ هزار تومان بفروشید وگرنه خرید جنس ۱۰۵ 
هزار تومانی و فروش ۱۲۰ هزار تومانی آن گران فروشی نیست.ماجرا در برخی اقلام استراتژیک که 
۲۵ قلم نیز محسوب می شوند عجیب تر است چرا که دولت در آنها قیمت گذاری می کند فراموش نکنیم 
که تا همین چند ماه قبل تعزیرات و اصناف در حالی سوپرمارکت ها را مجبور می کرد که تخم مرغ را 
کیلوگرمی ۳۸ هزار تومان بفروشند که مغازه داران آن را ۳۹ هزار تومان می خریدند و مجبور بودند ۴۳ 

هزار تومان قیمت بگذارند!
مردم قیمت مرغ را بالا نمی برند!

این موضوع یک وجه دیگر هم دارد و آن اینکه دولت به دلیل افزایش هزینه تولید محبور است قیمت 
برخی اقلام مانند مرغ را بالا ببرد مثال بارز این امر گوشت مرغ است و از آنجا که کل سهمیه یک مغازه 
مرغ فروشی ۴۰۰ کیلوگرم در روز است بر فرض گران فروشی ۱۰ هزار تومانی یک مغازه دار در هر 
کیلوگرم بازهم قطره ای در یک دریا است و اصلًا تاثیری در بازار نخواهد داشت.به نظر می رسد دولت به 
جای گشتن عامل گرانی در شاهرود باید به نگاهی به سیاست های خودش کند. یک کارشناس اقتصادی 
می گفت این مردم و کشاورزان و مرغداران و مغازه دارها نیستند که تورم ایجاد می کنند این دولت ها 
هستند که سبب تورم می شوند!عمده عوامل تورم زا مانند دلار، طلا، سکه، بازار سرمایه، سیستم بانکی، 
نظام پولی و تجارت و ... در دست دولت است نه مردم در نتیجه مردم و کسبه خرده پا در شهری مانند 

شاهرود با ۲۵۰ هزار نفر جمعیت اصلًا توان و ظرفیت تاثیرگذاری در اقتصاد کشور را ندارند.
عوامل موثر در گرانی

روی دیگر سکه نیز کاهش گرانی و تورم است همان طور که عوامل موثر در گرانی مشخص هستند 
عوامل موثر در کاهش تورم هم مشخص هستند عواملی که ۱۰ درصدشان هم در دست مردم نیست. 
در حالی بیان می شود که نقدینگی در دست مردم مقصر گرانی است که اتفاقا سیاست های اقتصادی 
دولت ها در دو دهه اخیر عامل این نقدینگی بوده است چرا که مردم با خود اندیشیده اند که با ریسک های 
بازارهای تولید، سرمایه و ... همان بهتر است که پول هایشان را نزد خودشان قرار دهند تا دست کم با 
سرعت کمتری، ارزش خود را از دست بدهند.در این منظر به نظر می رسد که دولت اولین کاری که 
باید کند، اعتماد سازی برای جذب سرمایه های مردمی به سمت تولید است تولیدی که بتواند نقدینگی 
را کاهش، بازار کار را افزایش، کشور را از وضعیت کنونی خارج و در نهایت، اقتصاد کشورمان را بهبود 
ببخشد.اعتماد سازی در کنار اهمیت، کار دشواری نیز به نظر می رسد چرا که اتفاقاتی در این دو دهه 
اخیر رخ داده که اعتماد مردم را به سیاست های اقتصاد دولتی سلب کرده است مثلا بازار خودرو، گرانی 
بی سابقه، قیمت گذاری دستوری، دخالت سیاسیون در بورس و بازارهای سرمایه ای و ده ها مورد دیگر 

که سبب شده مردم تمایل سابق خود را برای سرمایه گذاری از دست بدهند.

اخبار کوتاه 

یک عضو کمیســیون عمران مجلس 
شورای اسلامی گفت: نیاز است وزارت 
راه و شهرســازی نظارت عالیه ای بر 
عملکرد ایرلاین ها داشــته و اگر قرار 
است افزایش قیمتی صورت گیرد با نظر 
دستگاه های قیمت گذار ذی ربط و در نظر 

گرفتن منافع مردم باشد.
اسماعیل حسین زهی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 
به اقدام ایرلاین ها برای افزایش قیمت بلیت هواپیما، 

بیان کرد: متاسفانه از سال گذشته تا به امروز با کمبود بلیت مواجه هستیم. یا 
پروازها لغو می شود و یا کلا بلیت محدود است. لازم است وزارت راه و شهرسازی 
نظارت عالیه ای بر عملکرد ایرلاین ها داشــته باشد. اگر قرار است بلیت گران 
شود باید دستگاه های ذی ربط در این حوزه با سنجیدن شرایط، قیمت گذاری 
منطقی داشته باشند. وی در ادامه اظهار کرد: متاسفانه ایرلاین ها برای افزایش 

قیمت پای افزایش نرخ دلار را به میان می کشند. 
همان طوری که در صنعت خودروسازی این بهانه 
وجود دارد. اگر قیمت پراید را با دلار ۵۰ هزار تومانی 
حساب کنیم، کمتر از رقمی می شود که اکنون در 
بازار خرید و فروش می شود. ما باید به فکر منافع 
مردم هم باشیم، صرفا نباید نگاه، سود ایرلاین ها 
باشــد.نماینده مردم خاش در مجلس شــورای 
اسلامی، تصریح کرد: نیاز اســت که وزارت راه و 
شهرسازی ورود جدی تری به این حوزه داشته و 
بر عمکرد ایرلاین ها نظارت کند. با توجه به فاصله زیادی که بین مراکز استان ها 
با مرکز وجود دارد، سود دهی برای ایرلاین ها بیشتر است. باتوجه به بعد مسافتی 
موجود، تقاضا برای دسترسی به هواپیما بالا است.حسین زهی گفت: امروز خیلی 
از جاده های کشور ناامن است و مردم ترجیح می دهند با هواپیما سفر کنند پس 

باید امکان دسترسی همه اقشار به هواپیما فراهم شود.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
گفت:برخی تولیدکننده ها، توزیع کننده ها 
و فروشنده های لوازم خانگی از شرایط 
انحصــاری کنونی بازار سوءاســتفاده 
می کنند، زیرا تناسب عرضه و تقاضا از 

بین رفته و رقابتی در بازار وجود ندارد.
لطف اله ســیاه کلی درباره گرانی لوازم خانگی، 
گفت: زمانی که بازار انحصاری می شود، مشکلات 
بســیاری مانند دلالی کاذب ایجاد خواهد شد و 

ممکن است که تولیدکنندگان در قیمت، کیفیت و عرضه سوءاستفاده کنند و 
بازار سیاه به وجود آید.نماینده مردم قزوین، آبیک و البرز در مجلس ادامه داد: در 
حوزه لوازم خانگی با توجه به محدودیت واردات، برخی از تولیدکنندگان بازار را 
انحصاری کردند که وزارت صنعت، معدن و تجارت باید با متخلفان این حوزه 
برخورد کند. وی با بیان اینکه انحصار بازار لوازم خانگی باید با تدبیر مناســب 

شکسته شود، اضافه کرد: وزارت صمت باید بستر 
لازم برای تحقق این مهم را فراهم کند ما نیز در 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس آمادگی داریم 
کمک های لازم برای کاهش انحصار بازار لوازم 
خانگی را انجام دهیم.این نماینده مردم در مجلس 
یازدهم ادامه داد:برخی  تولیدکننده ها، توزیع کننده 
ها و فروشــنده هــای لوازم خانگی از شــرایط 
انحصاری کنونی بازار سوءاســتفاده می کنند زیرا 
تناسب عرضه و تقاضا از بین رفته و رقابتی در بازار 
وجود ندارد که باید مدیریت و تدبیر لازم برای جلوگیری از سوءاستفاده ها صورت 
گیرد. عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس در گفت وگو با خانه ملت تصریح 
کرد: برای تنظیم بازار داخل و ارتقای کیفیت لوازم خانگی باید هر تولیدکننده 
ملزم شود که میزان مشخصی از تولیدات خود را صادر کند با اجرای این سیاست 

تولیدکنندگان ناچار می شوند که محصولات باکیفیت تولید کنند.

 ایرلاین ها برای افزایش قیمت 
نرخ دلار را به میان می کشند

 برخی تولیدکنندگان و فروشندگان لوازم خانگی
 از شرایط انحصاری بازار سوءاستفاده می کنند

رییس مرکز پژوهش های مجلس گفت: بخش زیادی از کمبودها در 
زمینه دارو ناشی از عدم تمایل شرکت ها به تامین دارو به علت عدم 

تحقق وعده ها از جمله کاهش حقوق گمرکی است.
 بابک نگاهداری در خصوص وضعیت دارو در کشور و لزوم ساماندهی آن، با بیان 
اینکه دارو و ملزومات پزشکی به عنوان یک کالای راهبردی به شمار می رود، گفت: 
تامین کافی و باکیفیت دارو حتی در بحرانی ترین شرایط به عنوان اولویت اصلی به 
شــمار می رود.وی افزود: در چند سال اخیر شاهد کمبود دارو و تجهیزات پزشکی در 
کشور بوده ایم که در مقاطعی این کمبود به بیش از ۲۰۰ قلم رسیده است، ضمن اینکه 
دسترسی به اقلام موجود نیز با هزینه بالا برای مردم همراه بوده است که در ماه های 
اخیر این موضوع تشدید شده است.رییس مرکز پژوهش های مجلس، تامین دارو و 
ملزومات پزشکی با قیمت مناسب را یکی از مصادیق تحقق سیاست گذاری اجتماعی 
و رفاهی برشمرد و تصریح کرد: به دلیل برنامه ریزی نامناسب و عدم هماهنگی لازم 
در خصوص سیاســت های ارزی، قیمت گذاری دارو و ملزومات پزشکی و همچنین 
حمایت های لازم از زنجیره تأمین، موضوع حفاظت مالی و کنترل پرداخت از جیب 
به این معنا که دارو و ملزومات پزشکی به مقدار کافی و با قیمت مناسب در دسترس 
مصرف کننده قرار گیرد تامین نشده است. وی بخش زیادی از کمبودها در زمینه دارو 
را ناشی از عدم تمایل شرکت ها به تامین دارو به علت عدم تحقق وعده ها از جمله 
کاهش حقوق گمرکی، اعطاء تسهیلات بانکی، قیمت گذاری مناسب و تامین به موقع 
منابع مالی برشمرد و یادآور شد: حیاتی بودن دارو و ملزومات پزشکی باعث می شود در 
صورت عدم اجرای راهکارهای موثر و فوری برای مقابله با چالش های حوزه دارویی، 
شاهد تشدید نارسایی در این حوزه باشیم.نگاهداری تاکید کرد: کاهش قدرت نقدینگی 
زنجیره تامین که به دلیل چالش های موجود  ایجاد شده است می تواند منجر به توقف 
خطوط تولید شود که بازیابی آن زمانبر خواهد بود.   وی با بیان اینکه توجه به توزیع 
و مصرف در کنار تامین دارو و ملزومات پزشــکی، منجر به حفظ دستاوردها و منابع 
مالی هزینه  شده در زمینه تامین خواهد شد، توضیح داد: تامین بهینه دارو و ملزومات 

پزشکی مستلزم توجه به سه حوزه تامین، توزیع و مصرف دارو و ملزومات پزشکی به 
ویژه با تقویت هماهنگی بین دستگاه های ذیربط به خصوص وزارت بهداشت، درمان و 

آموزش پزشکی، وزارت اقتصاد، بانک مرکزی و سازمان برنامه و بودجه است.
رییس مرکز پژوهش های مجلس خاطرنشان کرد: بی انضباطی در تخصیص منابع 
مالی دارو از سوی سازمان متولی این امر منجر به ناتوانی بیمه ها در پرداخت به موقع 
بخشی از تعهدات شان و اختلال در تامین مالی زنجیره تامین شده است.به گزارش 
تســنیم، وی افزود: انضباط در تخصیص منابع ریالــی و ارزی کافی به حوزه دارو و 
ملزومات پزشکی به خصوص تأمین منابع مورد نیاز سازمان های بیمه گر سلامت، و 
ارائه گزارش منظم دوره ای در خصوص وضعیت تامین منابع مذکور، نحوه تخصیص 
آن به سازمان ها و صندوق های بیمه گر سلامت و همچنین نحوه هزینه کرد اعتبارات 
فوق توسط هر کدام از سازمان ها و صندوق های بیمه گر به مجلس شورای اسلامی 
می تواند در ایفای نقش نظارتی مجلس و اطمینان از تداوم جریان منابع مالی حوزه 
دارو و ملزومات پزشکی نقش مهمی داشته باشد.نگاهداری، توجه کافی و به موقع 
به تغییرات قیمت نهاده ها در قیمت گذاری را عامل پیشگیری کننده از ایجاد چالش 
در تولید و تامین به موقع و متناسب نیاز بازار دانست و یادآور شد: تسریع در اعطای 
تسهیلات بانکی به زنجیره تامین، اجرایی سازی کاهش حق گمرکی طبق قانون از ۴ 
درصد به یک درصد به منظور تقویت نقدینگی زنجیره تامین دارو و ملزومات پزشکی با 
همکاری بانک مرکزی، گمرک و وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ضروری 
است.وی تاکید کرد: اجرای سازوکارهای لازم به منظور تجویز و مصرف منطقی دارو 
و ملزومات پزشکی از جمله اجرای راهنماهای بالینی با کمک سازمان های بیمه گر 
می تواند باعث مصرف منطقی دارو و ملزومات پزشکی شود.رییس مرکز پژوهش های 
مجلس در پایان تصریح کرد: تقویت نظارت بر تجویز پزشکان با اجرای راهنماهای 
بالینی و استفاده از نسخه الکترونیک و بازنگری تعرفه های تجویز فرآورده های درمانی 
نظیر سرم، مساله مهمی در مدیریت مصرف دارو و ملزومات پزشکی است که باید 

مدنظر قرار گیرد.

رییس کمیســیون قضایــی و حقوقی 
مجلس گفت: بیشــترین هزینه ای که 
بخش مسکن سازی دارد بخش زمین 
است که با حل این موضوع قیمت خانه 

پایین می آید.
عرضه زمین رایگان برای کاهش قیمت مسکن

 مرحوم رستم قاسمی وزیر سابق راه و شهرسازی 
از برنامه دولت برای ساخت واحد های مسکونی یک 
طبقه ویلایی در قالب برنامه نهضت ملی مسکن 

سخن به میان آورده بود.وی با تاکید بر ساخت واحد های مسکونی ویلایی در 
نهضت ملی مسکن اظهار کرده بود: در شهر هایی که مشکل زمین وجود ندارد 
نباید به سمت بلندمرتبه سازی برویم. به عنوان نمونه در بم چون مشکل زمین 
نداشتیم به متقاضیان ۲۰۰ متر زمین دادیم.حجت الاسلام والمسلمین موسی 
غضنفرآبادی نماینده مردم بم، ریگان، فهرج و نرماشیر در مجلس شورای اسلامی 
درباره میزان موثر بودن طرح ساخت خانه های ویلایی یک طبقه و توسعه افقی 
شهر ها برای حل مشکل مسکن گفت: در هر جایی که امکان پذیر باشد باید 
ساخت خانه های یک طبقه و ویلایی در دستورکار قرار بگیرد. طرح خانه های 
ویلایی اقدامی بسیار مفید، موثر، خوب، سازنده و انسانی است و ما هم در حوزه 
انتخابیه خود پیگیر همین موضوع هستیم و این طرح در حوزه انتخابیه بنده در 
حال اجرا است.رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس بیان کرد: اقدام دولت 
برای ساخت خانه های یک طبقه و ویلایی مورد حمایت ما در مجلس است و 

تمام اقدامات لازم را برای اجرای آن انجام خواهیم داد.
وی اظهار کرد: اگر ساخت مسکن به خود مردم واگذار شود باعث می شود که 
سرعت ساخت بالا برود و ادامه فرآیند ساخت و ساز را پیگیری کنند لذا به این 

نحو بسیاری از مشکلات مردم که خانه دار نیستند 
برطرف می شود.

غضنفرآبادی افزود: خانه سازی یک طبقه توسط 
مردم و اعطــای زمین رایگان از طرف دولت هم 
در پیگیری و هم در سرعت کار تاثیر بسزایی دارد 
علاوه بر این تجربه نشان داده که وقتی کاری را به 
مردم واگذار می کنیم هم هزینه ها و هم پیگیری ها 
کاهش می یابد.رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی 
مجلس بیان کرد: ساخت خانه های یک طبقه به 
میزان خیلی زیادی با فرهنگ ایرانی اسلامی ما تطابق دارد. ما در چندین دهه 
گذشــته در کشورمان نقیصه ای که در ساخت و ساز ها داشتیم این بوده که به 
ســمت متراکم سازی پیش رفتیم به عنوان مثال شهر پردیس یک ساخت و 
ساز وحشتناک است.وی اظهار کرد: ما باید از شیوه متراکم سازی مسکن خارج 
شویم و با توجه به اینکه زمین زیادی هم در اختیار داریم قطعاً می توانیم این طرح 
را به نتیجه برسانیم. وقتی تا این میزان زمین در اختیار داریم چرا باید اصرار به 
متراکم سازی و ساخت خانه های آپارتمانی داشته باشیم.نماینده مردم بم، ریگان، 
فهرج و نرماشیر در مجلس گفت: خانه های ویلایی هم آرامش بیشتری دارد 
هم با فرهنگ اسلامی غنی ما سازگار است. متراکم فروشان به زودی در برابر 
اجرای این قانون تسلیم خواهند شد البته سودی که در متراکم فروشی وجود دارد 
در ساخت خانه های ویلایی وجود ندارد و به همین دلیل است که برخی از این 
متراکم فروشان در برابر اجرای این قانون مقاومت می کنند.غضنفرآبادی اظهار 
کرد: بیشترین هزینه ای که بخش مسکن سازی دارد بخش زمین است و اگر 
این موضوع حل شود ارزش زمین  کم کم کاهش می یابد لذا این نوع خانه سازی 

هم یک نوع تسهیلگری است و هم باعث می شود که قیمت خانه پایین بیاید.

 کمبود دارو ناشی از کاهش واردات 
عرضه زمین رایگان برای کاهش قیمت مسکنبه دلیل عدم کاهش حقوق گمرکی است

نماینده مجلس مطرح کرد؛

نابـودی   برنج شمالی
برنج تا دو دهه دیگر بیشتر کشت نمی شود

نماینده مازندران در شورای عالی استان ها گفت: در ۲ دهه آینده شاهد عدم کاشت برنج 
ایرانی در شمال کشور خواهیم بود به حدی که شالیکاران به جز مصرف خودشان برنجی 

برای فروش به مابقی کشور نخواهند داشت.
به گزارش اقتصادنیوز، نماینده مازندران در شورای عالی استان ها به مشکلات کشاورزان این استان از جمله 
هزینه های بالای سموم و کودها و دستمزد کارگران در ۲ سال اخیر اشاره کرد و گفت: در ۲ دهه آینده شاهد 
عدم کاشت برنج ایرانی در شمال کشور خواهیم بود به حدی که شالیکاران به جز مصرف خودشان برنجی برای 
فروش به مابقی کشور نخواهند داشت.صادق برزویی اظهار داشت: در بیشتر مناطق شمال کشور کشاورزی با 
مشکل بی آبی مواجه است. کشاورزان شمالی همیشه کشت دوم داشته اند که هم اکنون این اجازه را ندارند. 
قبلا از آب رودخانه ها برای کشت برنج و غیره استفاده می کردند که در حال حاضر متاسفانه به دلیل بی آبی و 
کم عمق شدن رودخانه این امکان وجود ندارد. قبلا اگر عرض رودخانه ها به ۲۰ متر می رسید هم اکنون به یک 

متر رسیده و به معنای واقعی کم آب شده اند و به همین دلیل کشاورزان با مشکل مواجهند.
حفر چاه های غیر مجاز در شمال کشور یکی از دلایل کم آبی

وی گفت: موضوع مهم دیگر که باعث کم آبی در استان های شمالی کشور شده حفر چاه های غیر مجاز است. 
بسیاری از خوش نشینان در مناطق مختلف شمال برای اینکه بتوانند استخرهای شان را پر آب کنند، چاه های غیر 
مجاز حفر کرده اند و این چاه های غیرمجاز باعث کم شدن آب سفره های زیرزمین شده و این هم یک موضوع 
دیگری است که باعث کم آبی در حوزه کشاورزی شده و این مشکلات حدودا دو دهه است ادامه دارد و به دلیل 
عدم توجه در طولانی مدت امروز خودش را نشان می دهد و در آینده نزدیک هم بسیار شدیدتر می شود.نماینده 
مازندران در شورای عالی استان ها ادامه داد: برای کشت برنج در ۲ الی ۳ سال اخیر با افزایش ۱۰۰۰ برابری قیمت 
سموم و کودهای کشاورزی روبه رو هستیم و هزینه های کشت برنج افزایش یافته است. بدون سموم کشاورزی 
هم با آفاتی که وجود دارد محصول خوبی به عمل نمی آید و قابل برداشت نیست و با استفاده از سموم و کود برای 
کشاورز به صرفه نیست که بتواند این محصول را کشت کند. و اگر هم از کود و سموم استفاده کند باید برنج را هر 

کیلویی بیش از ۲۰۰ هزار تومان بفروشد که برایش بصرفد که در این صورت بازار گنجایش این قیمت را ندارد.
شالیزارهای برنج را از روی ناچاری به باغ مرکبات تبدیل کرده اند

برزویی اضافه کرد: مسئولان متاسفانه با واردات برنجی که انجام می دهند در موقع برداشت این محصول در 

شمال کشور قیمتش را کاهش می دهند و شرایط کشت برنج بسیار کم شده است. کشاورزان شالیزارهایی که 
در آنها برنج می کاشتند را از روی ناچاری به باغ مرکبات تبدیل کرده اند که این باغ مرکبات هم البته در این 
چند ساله به دلیل بالا رفتن قیمت کود و سموم هزینه های شان افزایش یافته و با عدم صادرات برای کشورهای 

حوزه خلیج فارس، روسیه و کشورهای حاشیه دریای خزر به مشکل خورده اند.
کاشت درختان بی ثمر برای فروش چوب آنها

عضو شورای عالی استان ها تصریح کرد: پاییز سال ۱۴۰۱ محصولات باغی مثل پرتقال با هزینه کارگر کیلویی 
کیلویی ۵ هزار تومان به فروش می رسید و در واقع کشاورز این محصول را فقط چیده که درخت هایش آسیب 
نبیند و یکی از اتفاقاتی که در شمال کشور بسیار دارد رخ می دهد این است که کشاورزان هم کشت برنج و 
هم مرکبات را متوقف کرده اند و روی به کاشت درخت های بی ثمر آورده اند که بتوانند با فروش چوب آنها 

درآمدزایی و امرار معاش کنند.
مشکلات گوارشی با مصرف برنج های وارداتی

وی عنوان کرد: همه ما مصرف کننده برنج هستیم حالا یکی کمتر و یکی بیشتر و کیفیت برنج های وارداتی 
از هندوستان، پاکستان و امریکای جنوبی بسیار پایین است و مردم با مصرف این برنج ها دچار بیماری های 
گوارشی زیادی می شوند. ما که مازندرانی هستیم و عادت داریم که برنج با کیفیت ایرانی مصرف کنیم، گاهی 
که برنج وارداتی مصرف می کنیم دچار مشکلات گوارشی می شویم و همه همینطور هستند، تنها به علت عادت 
شاید متوجه نمی شوند. ولی در هر صورت بیماری های گوارشی برای مردم هست.برزویی ادامه داد: واردات برنج 
باعث شده که برنج کاران شمال کشور دیگر برای شان نصرفد برنج بکارند و فکر نمی کنم در یک دهه آینده 
دیگر برنجی به غیر از مصرف شخصی خودشان برای دیگر استان ها محصول برنجی برای ارائه داشته باشند.

با مکانیزه کردن آبیاری ۸۰ درصد از هدر آب جلوگیری می شود  
وی گفت: مهم ترین نکته برای کشاورزی برنج، آب است که اگر آبیاری مکانیزه جایگزین آبیاری سنتی شود 
از ۸۰ درصد هدر رفت آب جلوگیری می شود که البته برای این کار کشاورز از پس هزینه های مکانیزه کردن 
برنمی آید و بانک ها باید پای کار بیایند و به کشاورزان تسهیلات کم بهره، بی بهره و یا بلند مدت پرداخت 
بکنند که بتواند کشــاورزی شان را مکانیزه کنند.عضو شورای عالی استان ها با اشاره به اینکه امروزه علم 
کشاورزی پیشرفت کرده است، افزود: در گذشته درختی ۵ الی ۱۰ کیلو بیشتر نارنگی نمی داد و امروز با وجود 

سموم و کودهای شیمیایی هر درخت بیش از ۵۰ کیلو بار می دهد. اما امروز با توجه به قیمت های سرسام آور 
این کود و سموم برای کشاورز نمی صرفد که چنین هزینه هایی بکند که البته اگر باغات سم پاشی هم نشوند 
با وجود مگس مدیترانه ای همه درختان مرکبات از بین می رود و گاهی شاهدیم از یک هکتار باغ که بیش از 
۵۰۰ درخت دارد همه محصول شان از بین می رود و وقتی برای دفع آفت از سموم استفاده می کنند بیش از 

۱۰۰۰ برابر باید هزینه کنند.
برزویی اضافه کرد: هزینه ها در بخش کشاورزی به قدری در ۲ سال اخیر افزایش یافته که کشاورز با فروش 
هر کیلو نارنگی ۴ الی ۵ هزار تومان متضرر می شود به طور مثال کارگری که ۵ سال پیش ۵۰ هزار تومان 
روزمزد کار می کرد امروز ۴۰۰ الی ۵۰۰ هزار تومان کار می کند. تراکتور هر هکتار زمینی را ۴۰۰ الی ۵۰۰ هزار 
تومان شخم می زد ولی هم اکنون ۴ میلیون تومان می گیرد و همه این هزینه ها چند هزار برابر شده اند. و موقع 
فروش کشاورز محصولش را هر کیلویی ۵۰۰۰ تومان می فروشد که البته تا به دست مردم برسد خیلی افزایش 

قیمت می یابد ولی خب باز هم برای خود کشاورز این مبلغ خیلی کم است.
نماینده مازندران در شورای عالی استان ها ادامه داد: به طور مثال مردم سیب را کیلویی ۴۰ الی ۵۰ هزار تومان 
می خرند و پیاز را ۲۰ الی ۳۰ هزار تومان ولی پرتقال را در بازار کیلویی ۱۵ هزار تومان می خرند در حالی که از 
کشاورز کیلویی ۴ هزار تومان خریداری می شود و با این قیمت پایین کشاورزی دچار مشکل شده که اگر دولت 
پای کار نیاید و بانک ها را مکلف به وام های کم بهره، بی بهره و بلند مدت آن هم حداقل ۱۰ ساله نکند و از 
بخش کشاورزی حمایت نکند در فصل برداشت واردات را افزایش ندهد کمر کشاورز زیر بار این همه هزینه 
شکسته می شود. اگر قرار است تنظیم بازار انجام بگیرد دولت باید محصول باغی را از کشاورزان مثل محصول 
گندم خریداری کند و برای اینکه مردم ضرر نکنند قیمت را پایین بیاورد.وی افزود: دولت باید کود را به صورت 
سوبسید در اختیار کشاورزان قرار دهد، آبیاری شان را مکانیزه و شرکت تعاونی تاسیس کند و در هر روستا ۴ 
تراکتور در اختیار کشاورزان بگذارد که مجبور نباشند برای هر هکتار از زمین شان ۴ میلیون تومان بپردازند و این 
نرخ برای شان دولتی حساب شود. اگر هزینه های کشاورزان را پایین تر بیاورند آن موقع می توان گفت از آنها 
حمایت کرده اند و این یعنی حمایت نه اینکه به بهانه مردم بیایند واردات کنند، پول تو جیب خیلی ها بریزند، 
سموم و کود های شیمیایی را وارد کنند و بعد با ۲ برابر قیمت به آنها بفروشند و بازار تنظیم کنند و تنها از جیب 

مردم هزینه کنند. این اقدامات فقط باعث نابودی کشاورزان می شود.

رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرکزي مرغــداران میهن خبر داد: معاونت بازرگاني وزارت 
جهاد کشاورزي در اقدامي مغایر با قانون و مصوبه شوراي قیمت گذاري دستور به ممنوعیت 

صادرات تخم مرغ داده است.
در ۱۲ اردیبهشــت ماه جاري وزارت جهاد کشاورزي اعلام کرد، سیاست هاي جدیدي در حوزه مرغ و تخم 
مرغ اعمال مي شود. این سیاست ها شامل واگذاري امور تولید به تشکل ها و واگذاري مسئولیت تنظیم بازار به 
تشکل ها است.همچنین از این پس اتحادیه استان ها موظف به تأمین نیاز مرغ و تخم مرغ استان خود هستند 
و در صورت تأمین نیاز استان اجازه صادرات به صورت بلند مدت به اتحادیه ها داده خواهد شد.علاوه بر آن ها، 
تنها اتحادیه ها و زنجیره ها اجازه صادرات دارند و تأمین نهاده مرغداران با تأیید اتحادیه ها امکان پذیر خواهد بود.بر 

اساس این سیاست ها، وزارت جهادکشاورزي تنها در حوزه سیاستگذاري و نظارت بر اعمال سیاست ها در حوزه 
تولید و قیمت ورود پیدا خواهد کرد.اما به تازگي معاون بازرگاني وزارت جهاد کشاورزي در نامه به سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان صادرات تخم مرغ را ممنوع اعلام کرده است. اقدامي که با مصوبه اخیر شوراي 
قیمت گذاري مغایرت دارد و به گفته حمیدرضا کاشاني، رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرکزي مرغداران میهن به 
اقتصاد آنلاین، علاوه بر مغایرت با مصوبه شورا در خصوص واگذاري تنظیم بازار به تشکل ها، قانون را نیز  زیرپا 
گذاشته است.وي تصریح کرد: از جمله امور محوله به تشکل ها تصمیم در حوزه صادرات بوده که اکنون توسط 
معاون بازرگاني وزارت جهادکشاورزي نقض شده است.کاشاني با تأکید بر اینکه بي ثباتي در سیاستگذاري ها از 
دلایل همیشگي آسیب به صنعت طیور در کشور بوده است، افزود: در حال حاضر ۶۰ تریلي تخم مرغ به دلیل 

اعمال ممنوعیت یکشبه و بدون اطلاع قبلي به تشکل ها پشت مرز ها مانده است.وي مدعي شد؛ تخم مرغ ها در 
معرض خطر فساد قرار دارند و تنها تا ۳ روز آینده فرصت براي تعیین تکلیف آن ها وجود دارد.کاشاني در پاسخ به 
این پرسش که یکي از دلایل وزارت جهاد کشاورزي در ممنوعیت هاي یکشبه صادرات افزایش قیمت در بازار 
داخلي براي مصرف کننده است، گفت: در حال حاضر قیمت تخم مرغ در بازار ۲۰ درصد زیر آخرین نرخ مصوبي 
است که توسط سرپرست وزارت جهادکشاورزي ابلاغ شده است، ضمن اینکه اگر مصوبه شورا درباره واگذار امور 
به تشکل ها را هم در نظر نگیریم، مطابق با قانون بهبود کسب و کار هرگونه تصمیم در حوزه تولید و بازار باید ۶ 

ماه قبل به تولیدکنندگان و تجار اطلاع داده شود.
رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرکزي مرغداران میهن معتقد است؛ معاون بازرگاني وزارت جهادکشاورزي همزمان 
دست به قانون شکني و نقض مصوبه شوراي قیمت گذاري زده است که لازم به پیگیري حقوقي دارد.کاشاني 
خبر داد: اتحادیه مرکزي مرغداران میهن درحال پیگیري حقوقي اقدامات مغایر قانون معاون بازرگاني وزارت 

جهادکشاورزي است.

صادرات تخم مرغ يک شبه ممنوع شد!
رئيس هيأت مديره اتحاديه مرکزي مرغداران ميهن خبر داد: خطر فساد 60 تريلي تخم مرغ مانده در مرز
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